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Vysočina (kid, jis) • 
Desítky obcí a měst bez 
elektřiny, tisíce pova-
lených stromů, škody 
v milionech korun. Do 
takového rána se pro-
budil náš kraj po řádění 
orkánu Kyrill. 

Běsnící živel si dokonce vyžádal 
jedno těžké a několik lehkých zra-
nění lidí. Hasiči vyjížděli ke stov-
kám zásahů. Vítr v našem kraji 
dosahoval rychlosti až 144 kilo-
metrů za hodinu. 
Integrovaný záchranný systém 

na Vysočině zafungoval napros-
to bezchybně – nemusel ani zase-
dat krizový štáb. Krajský hejtman 
Miloš Vystrčil (ODS) se ale ješ-
tě během noci vydal na obhlídku 
postižených míst. „Měli jsme štěs-
tí v neštěstí. Náš region byl zasa-
žen těžce, přesto ne tak dramatic-
ky, jako vyloženě horské oblasti. 
Věřím, že se vše potřebné podaří 
zprovoznit hladce a hlavně rych-
le,“ řekl během své cesty hejtman. 
V sobotu pak Miloš Vystrčil uká-

zal zejména škody v lesích minis-
tru zemědělství Petru Gandalovi-
čovi (ODS). „Šlo nám o to, aby 
ministr viděl situaci na vlastní 
oči a podpořil vyhlášení krizové-

ho stavu. To by umožnilo urychlit 
práce v lesích tak, aby se ve kme-
nech nezačal množit kůrovec,“ 
vysvětlil Vystrčil. 
Škody přímo na krajském na ma-

jetku spočívaly především v po-
škozených střechách a oknech bu-
dov škol a školských zařízení, ga-
lerií a ústavů. Práce na jejich od-
straňování začaly prakticky ihned.

Petr Gandalovič a Miloš Vystrčil se v doprovodu šéfa polesí vypravili do lesů našeho kraje. Foto: Luboš Pavlíček

Orkán zpustošil lesy i budovyVážení kamionů pomohlo 
omezit přetížené vozy
Vysočina (kid) • Přetížených ka-
mionů na silnicích kraje ubývá. 
Vyplynulo to z výsledků loňských 
kontrol, které na území Vysočiny 
udělalo Centrum služeb pro sil-
niční dopravu ve spolupráci s kra-

jem. Od ledna do listopadu prošlo 
kontrolním vážením 2.327 kami-
onů, a jen 129, to znamená asi 5,5 
procenta z nich bylo přetížených. 
O rok dříve bylo přetížených vo-
zů bezmála devět procent.

Kraj poskytuje dobré služby
Vysočina (jis) • Krajský úřad 
kraje Vysočina se může pyšnit 
titulem Organizace dobré veřej-
né služby. Ocenění převzala ře-
ditelka krajského úřadu Simeona 
Zikmundová. „Cenu jsme získa-
li za aplikaci modelu CAF v naší 
organizaci. Jde o mimořádně dů-
ležitý nástroj pro sebehodnocení 
organizace umožňující dlouho-
době zvyšovat kvalitu poskytova-
ných služeb,“ řekla Simeona Zik-
mundová.
Hlavním iniciátorem a organizá-

torem soutěže, která byla poprvé 
vyhlášena v červnu 2005 k pod-
poře zvyšování kvality a efektiv-

nosti služeb poskytovaných orga-
nizacemi územní veřejné správy, 
bylo ministerstvo vnitra. Do sou-
těže se mohly přihlásit úřady obcí 
a krajů, správní úřady, organizace 
veřejného sektoru, například ne-
státní neziskové organizace, pří-
spěvkové organizace a další orga-
nizace poskytující veřejné služ-
by.
Model CAF aplikovaný v pro-

středí krajského úřadu již v roce 
2006 získal ocenění Národní ce-
ny za jakost. V obou případech 
se jedná o morální ocenění, jehož 
držitelé získávají vysoký spole-
čenský i profesní kredit.

Výměna řidičského průkazu 
se týká desetitisícovek lidí
Vysočina (kid) • Každý, kdo má 
řidičský průkaz, vydaný před 
rokem 1994, jej letos musí vy-
měnit za nový. Řidičský průkaz 
vymění odbor dopravy v nej-

bližším městě tak, jak jsou li-
dé zvyklí. Na výměnu je čas do 
konce letošního roku. Na Vyso-
čině se celá věc týka asi 68.000 
lidí.

Mosty ve dvou obcích letos 
projdou velkou opravou
Štěpánov nad Svratkou/Ceto-
raz (kid) • Obyvatelé dvou obcí 
Vysočiny se letos určitě dočkají 
zbrusu nových mostů. 
Ty stávající jsou totiž v tak nevy-

hovující stavu, že už začaly doslo-
va ohrožovat provoz. Například 
most přes Lesoňovický potok ve 
Štěpánově musí prostě zmizet 

a rychle jej nahradí nová železo-
betonová konstrukce. K šířce sil-
nice zde přibude ještě nový chod-
ník, který na mostě dosud nebyl.
Most v Cetorazi je z roku 1850 

a podle toho vypadá. Projde tedy 
celkovou opravou a zatím se zdá, 
že práce budou moci probíhat i za 
provozu.

BRAMBORY, ZLATO VYSOČINY

Přinášíme první díl seriálu o jedné 
z nejtypičtějších plodin našeho kra-
je. Autorkou je předsedkyně komi-
se pro brambory, Okresní agrární 
komory v Havlíčkově Brodě, Marie 
Rasochová.
Dnes se zdá, že brambory byly 
u nás vždy. Není to pravda. Pra-
vlastí brambor je Jižní Amerika. 
Evropa se s nimi seznámila tepr-
ve před čtyřmi stoletími a české ze-
mě o 200 let později. Přesto bram-
borářství na Vysočině historicky při-
spělo k rozvoji zdejších oblastí po 
stránce zemědělské, zpracovatel-
ské i společenské. Jako okopanina, 
hnojená chlévským hnojem, zvedly 
brambory úrodnost polí i pro ostat-
ní plodiny, zejména obiloviny. Byly 
nejen spolehlivou potravinou chu-
dých, ale i surovinou pro lihovary, 
škrobárny a krmivem pro hospodář-
ská zvířata.
V současné době se význam bram-
borářství výrazně změnil. Brambory 
se již jako krmivo nepoužívají, zpra-
cování na škrob je stanoveno kvó-
tou v rámci EU, výroba lihu z bram-

bor se neprovozuje.
Proč tedy věnujeme pozornost 
bramborám dnes? Ne snad pro-
to, že hledáme potravinu chudých. 
Dnes preferujeme zdravé potravi-
ny a tou brambory jsou. Konzumu-
jeme je téměř denně. Spotřebujeme 
jich zhruba 75 kilogramů na obyva-
tele za rok. Ve světě jsou i větší jed-
líci brambor, například v Anglii je to 
asi 125kilogramů na osobu ročně, 
v Holandsku 87 kilogramů, i v Čí-
ně snědí 33 kilogramů a celosvěto-
vá spotřeba je asi 32,1 kilogramu 
brambor na osobu a rok. Náš spo-
třebitel klade velký důraz na kva-
litu konzumovaných hlíz – vnější 
vzhled a lahodnou chuť. Všeobec-
ně se traduje, že nejlepší a nejchut-
nější konzumní brambory jsou z Vy-
sočiny. Ano, oblast Vysočiny má vel-
mi vhodné přírodní podmínky pro 
brambory – půdu i klima. To pomá-
há pěstitelům brambor k dosažení 
kvalitní úrody. Oceňme tuto výho-
du a rozvíjejme a podporujme na 
Vysočině pěstování brambor, zla-
ta Vysočiny.

Zdravé, chutné, spolehlivé

SVÍTÁNÍ PŘINESLO NERADOSTNÝ POHLED A SPOUSTU DŘINY 

Lidé sčítali škody, hasiči se vypětím všech sil snažili zprovoznit silnice a elektřinu. Foto: Luboš Pavlíček

Albert přispěl dětským domovům
Praha/Vysočina (jab) • Hejtma-
ny ze všech regionů či jejich zá-
stupci, manželka prezidenta re-
publiky a zástupci dětských do-
movů, nemoc-
nic či škol – ty 
všechny spojil 
v polovině led-
na charitativní 
večer. Hejtma-
ni převzali přes 
devět milionů 
korun pro obda-
rované ve svém 
kraji v rámci 
sedmého roční-
ku dobročinné 
akce Bertík, pro-
bíhající ve 244 
supermarketech 
Albert. Za Vyso-
činu převzal šek 
v hodnotě bez-
mála půl milionu korun hejtman 
Miloš Vystrčil (ODS). Peníze zís-
kaly dětské domovy v Rovečném, 
Hrotovicích, Jemnici, Jihlavě 

a Senožatech, společnost Čtyřlís-
tek z Telče a ústav v Křižanově. 
V průběhu večera zároveň došlo 

k předání daru Nadačnímu fondu 
manželů Livie 
a Václava Klau-
sových ve výši 
1,5 milionu ko-
run na projekt 
Startovné do ži-
vota. „Částka 
pro nadaci bude 
rozdělena mezi 
1018 dětí z celé 
země,“ řekla při 
převzetí daru pro 
fond Livia Klau-
sová. Smyslem 
projektu totiž je, 
aby děti uměly 
nejenom peníze 
přijímat, ale ta-
ké aby věděly, 

jak s nimi zacházet. „Mohou je 
tak využít například k financová-
ní ubytování na kolejích či dokon-
čení studia,“ uvedla Klausová.

Hejtman Vysočiny Miloš Vystrčil, první dáma státu Livie Klausová a hejtman 
Karlovarského kraje Josef Pavel při slavnostním předávání šeků. Foto: Stra-
tegic Consulting

Bertíci na Vysočině:
DD Rovečné
66.172 korun
DD Hrotovice
12.395 korun
DD Jemnice
50.592 korun

DD se školou Jihlava
126.030 korun
DD Senožaty
55.061 korun

Čtyřlístek, ops DD Telč
46.700 korun
ÚSP Křižanov
10.366 korun


